Call for Papers
International Seminar on Registering and Counting the Population: The production and exploration of census information from early modern times to the end of 20th century.
Seminar organized by the IUSSP Scientific Panel on Historical Demography and the Department of Demography, NEPO-UNICAMP.
Campinas - São Paulo, Brazil, 19-21 May 2016
Deadline for submission of abstracts: 30 November 2015

Concern for registering and counting populations goes back to the ancient world. But it was with the consolidation of national states that demographic-type statistics took on an important role in orienting governmental actions in many different spheres, including taxes, recruiting, legislating and administering. Over the centuries the demands of the State led to diversification and sophistication of procedures for preparing, collecting, systematizing and publishing the data. Likewise, but with different objectives, churches, in the context of the religious reforms in the 16th century, also became concerned with more systematic and efficient control of the lives of their faithful. In some countries, over long periods of time the combined action between State and Church brought about the production of information in series that is being studied today by researchers in historical demography. The sources of such data include vital events and various manners of counting the populations. In this context, the practice arose for governments to carry out general censuses and since then this practice has spread to all continents. The collecting and systematization of census data have become enormously useful for obtaining knowledge about populations, even though many difficulties and challenges still exist today in many countries.

The aim of this seminar is to stimulate the discussion of original research dealing with the process of producing censuses and vital statistics over time and in different places.

Topics of interest for this seminar are:

1. Sociopolitical and economic contexts which have generated demands for demographic information;

2. Different processes for producing registers and counting;

3. Quality and scope of population statistics;

4. Possibilities and limitations of data;

5. Methodologies, techniques and possibilities for analysis at the macro/micro levels.

The organizers therefore wish to receive contributions of empirical, theoretical, methodological and technical natures dealing with the theme of the seminar and covering diverse geographical and temporal scales.

Please read the full announcement for this seminar. 

Online Submissions:
The IUSSP Panel on Historical Demography invites researchers to submit online by 30 November 2015 a short 200-word abstract AND an extended abstract (2 to 4 pages, including tables) or a full unpublished paper for consideration. To submit an abstract please fill out the online submission form on the IUSSP website.

Short and detailed abstracts may be submitted in English, Spanish or Portuguese. However, the working language of the meeting is English, and presentations and final papers must be in English. 

Submission should be made by the author who will attend the seminar. If the paper is co-authored, please include the names of your co-authors in your submission form (in the appropriate order).

In addition to dissemination through posting on the member-restricted portion of the IUSSP website, seminar organizers will explore possibilities for publishing the papers as an edited volume or a special issue of a journal. Papers submitted should be unpublished and, as for a journal or an edited book, authors, by submitting a paper, agree they will not propose it for publication to another editor until the committee makes a decision with regard to their possible publication.

For further information please contact Seminar Organizers Ana Silvia Volpi Scott (asvscott@gmail.com) and Diego Ramiro (diego.ramiro@cchs.csic.es).


IUSSP Scientific Panel on Historical Demography
Chair: Diego Ramiro Fariñas (Spanish National Research Council)
Membership: Martin Dribe (Lund University, Center for Economic Demography); Mamadou Fall (Cheikh Anta Diop University); Rokhaya Fall (Universite Cheikh Anta Diop de Dakar); Satomi Kurosu (Reitaku University); Lucia Pozzi (Università degli Studi Di Sassari); Alice Reid (University of Cambridge); Ana Silvia Scott (Universidade Estadual de Campinas (UNICAMP)); Hélène Vézina (Université du Québec à Chicoutimi).



Veuillez diffuser cet appel
Appel à communications
Séminaire international : Enregistrer et compter la population : la production et l’exploration d’information des recensements du début des temps modernes à la fin du 20ème siècle.
Séminaire organisé par le Comité scientifique de l'UIESP sur la démographie historique et le Département de Démographie, NEPO-UNICAMP.
Campinas - São Paulo, Brésil, 19-21 mai 2016
Date limite de soumission des résumés : 30 novembre 2015

La préoccupation d’enregistrer et de compter les populations remonte à l’Antiquité. Néanmoins, c’est à partir de la consolidation des États nations que des statistiques de caractère démographique ont gagné un rôle important comme soutien à des actions des gouvernements dans différentes sphères parmi lesquelles : taxer, recruter, légiférer, administrer. Pendant des siècles, les demandes de l’État ont conduit à la diversification et à la sophistication des procédures pour la préparation, la récolte, la systématisation et la divulgation des données. De manière similaire, mais avec des objectifs différents, l’Église, dans le contexte des Réformes religieuses du XVIème siècle, s’est aussi préoccupée de contrôler de façon plus systématique et efficiente la vie de ses fidèles. Dans quelques pays, l’action concertée de l’État et de l’Église, étalée sur nombre d’années, a produit des séries d’informations qui, aujourd’hui, sont explorées par la démographie historique : événements vitaux et comptage de population produits par l’État qui, depuis cette époque, se sont disséminés dans tous les continents. L’exécution et la systématisation des recensements ont apporté des gains énormes pour la connaissance des populations, bien que nombre de difficultés et de défis persistent, dans divers pays et jusqu’à nos jours.

L’objectif de ce séminaire est de stimuler la discussion de recherches originales qui englobent le processus de production des recensements et des statistiques vitales, dans différents espaces et à travers le temps.

Thèmes intéressants pour ce séminaire :

1. Contextes socio-politiques et économiques qui ont engendré les demandes d’information sur la population ;

2. Différents processus de production d’enregistrement et de comptage

3. Qualité et compréhension des statistiques de population ;

4. Potentialité et limitations des sources;

5. Méthodologies, techniques et possibilités d’analyse (aux niveaux macro et micro).

Nous attendons donc des contributions de caractère empirique, théorique, méthodologique et technique centrées sur le thème du séminaire, en couvrant des échelles géographiques et temporelles variées.

Veuillez lire l'annonce complète en anglais de ce séminaire.
Soumission en ligne :
Le Comité scientifique de l'UIESP sur la démographie historique invite les chercheurs intéressés à soumettre en ligne, au plus tard le 30 novembre 2015, un résumé court de 200 mots ET un résumé détaillé (2 à 4 pages, tableaux compris) ou une communication complète inédite. Pour soumettre, veuillez compléter le formulaire de soumission en ligne sur lme site web de l'UIESP.

Les résumés courts et détaillés peuvent être soumis en anglais, en espagnol ou en portugais. Cependant, la langue de travail de la réunion est l'anglais et les présentations et communications finales devront être en anglais.

La soumission doit être effectuée par l'auteur qui compte assister au séminaire. Si la communication est rédigée par plusieurs auteurs, veuillez inclure les noms de vos co-auteurs dans votre formulaire de soumission (dans l'ordre approprié).

Outre la diffusion sur la partie du site de l’UIESP réservée aux membres, les organisateurs du séminaire envisagent une publication des communications dans un ouvrage édité ou un numéro spécial de revue scientifique. Les communications soumises doivent donc être inédites et, comme dans le cas d’une revue ou d’un livre édité, les auteurs, en soumettant une communication, s’engagent à ne pas proposer celle-ci à la publication par un autre éditeur avant que le comité ait pris une décision.

Pour plus d'informations, veuillez contacter les organisateurs du séminaire Ana Silvia Volpi Scott (asvscott@gmail.com) et Diego Ramiro (diego.ramiro@cchs.csic.es).


Comité scientifique de l’UIESP sur la démographie historique
Président : Diego Ramiro Fariñas (Spanish National Research Council)
Membres : Martin Dribe (Lund University, Center for Economic Demography); Mamadou Fall (Université Cheikh Anta Diop de Dakar); Rokhaya Fall (Université Cheikh Anta Diop de Dakar); Satomi Kurosu (Reitaku University); Lucia Pozzi (Università degli Studi Di Sassari); Alice Reid (University of Cambridge); Ana Silvia Scott (Universidade Estadual de Campinas (UNICAMP)); Hélène Vézina (Université du Québec à Chicoutimi).

